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Sivistyslautakunta § 68 04.09.2024 
 

 

 
Ylimääräisten asioiden käsittelemisestä päättäminen 
  
SIV 04.09.2024 § 68    
      
 
 
Päätös Ei ylimääräisiä asioita.
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Sivistyslautakunta § 69 04.09.2024 
 

 

 
Viranhaltijapäätösten seuraaminen 
  
SIV 04.09.2024 § 69    
      
 

 
Kuntalain 92 § mukaan sivistyslautakunta voi ottaa alaisensa viranomaisen tai 
jaoston toimivaltaan siirretyn asian käsiteltäväkseen. 
 
Ylemmän toimielimen käsiteltäväksi ei kuitenkaan saa ottaa: 
1. lain tai asetuksen mukaisia lupa-, ilmoitus-, valvonta-, tai toimitusmenettelyä 
koskevia asioita; eikä 
2. yksilöön kohdistuvia opetustoimen, terveydenhuollon tai sosiaalitoimen 
asioita. 
 

*/*  Seuraavat päätökset on tehty 24.5 – 28.8.2024 aikana (oheisaineisto): 
 
Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson 
Henkilöstöpäätökset § 35 – 45, 51 
Oppilashuoltopäätökset § 34 - 49 
Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström 
Henkilöstöpäätös § 3 

 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho 
Henkilöstöpäätökset § 9 - 12 

 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä päätökset tiedoksi ja päättää, ettei käytä 

niiden osalta otto-oikeutta. 
 
Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström, 040 159 5180 
 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Sivistyslautakunta § 70 04.09.2024 
 

 

 
Talousarvion toteutumavertailu 
  
SIV 04.09.2024 § 70    
      
 
 
*/* Sivistystoimen toteutumavertailu ajalta 1.1. – 29.8.2024 (liite). 
 
 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä toteutumavertailun tiedoksi. 
 
Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Sivistyslautakunta § 71 04.09.2024 
 

 

 
Varhaiskasvatuksen ja esikoulujen toimintakertomukset 2023 - 2024 
  
SIV 04.09.2024 § 71    
368/12.07.00/2024    
 
 
*/* Varhaiskasvatuksen ja esikoulujen laatimat toimintakertomukset 

toimintavuodelta 2023 – 2024 liitteenä.  
 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä toimintakertomukset toimintavuodelta 2023 - 

2024 tiedoksi. 
 

Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström, 040 159 5180 
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Sivistyslautakunta § 72 04.09.2024 
 

 

 
Iltapäiväkerhojen toimintakertomukset 2023 – 2024 
  
SIV 04.09.2024 § 72    
367/12.01.03.01/2024    
 
 
*/* Hangon keskuskoulu - Hangö centralskola, Hangonkylän koulu – Hangöby skola, 

Lappohjan koulu – Lappvik skola ja Metsähovi –iltapäiväkerhojen ohjaajat ovat 
laatineet toimintakertomukset lukuvuodelta 2023 – 2024 (liite). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä tiedoksi iltapäiväkerhojen 
toimintakertomukset lukuvuodelta 2023 – 2024. 
 

Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249
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Sivistyslautakunta § 73 04.09.2024 
 

 

 
Koulukoutsitoiminnan toimintakertomus 2023 - 2024 
  
SIV 04.09.2024 § 73    
387/00.01.03/2024    
 
 
*/* Nuorisopalvelujen esimies ja koulukoutsi ovat laatineet koulukoutsitoiminnan 

toimintakertomuksen, toimintavuodelta 2023 – 2024 (liite). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä toimintakertomuksen tiedoksi. 
 

Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 



 

 

Pöytäkirja 6/2024  10 

 
Sivistyslautakunta § 74 04.09.2024 
 

 

 
Nuorisoraadin toimintakertomus 2023 - 2024 
  
SIV 04.09.2024 § 74    
369/00.01.02/2024    
 
 
*/* Nuorisoraadin laatima toimintakertomus toimintavuodelta 2023 – 2024 liitteenä. 

 
Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä toimintakertomuksen toimintavuodelta 2023 - 

2024 tiedoksi. 
 

Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Sivistyslautakunta § 75 04.09.2024 
 

 

 
Nuorisoraadin toimintasuunnitelma 2024 - 2025 
  
SIV 04.09.2024 § 75    
369/00.01.02/2024    
 
 
*/* Nuorisoraati on laatinut toimintasuunnitelman toimintakaudelle 2024 - 2025 

(liite). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää hyväksyä toimintasuunnitelman toimintakaudelle 2024 
- 2025. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564
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Sivistyslautakunta § 76 04.09.2024 
 

 

 
Toisen luokan oppilaiden uimataidon kartoitus keväällä 2024 
  
SIV 04.09.2024 § 76    
361/12.02.00/2024    
 
 

Liikuntapalveluiden liikunnanohjaajat ovat huhti-toukokuussa 2024 kartoittaneet 
hankolaisten toisen luokan oppilaiden uimataitoja. Kartoituksen avulla voidaan 
jatkuvasti seurata oppilaiden uimataitoa ennen seuraavan lukuvuoden 
uimaopetuksen suunnittelua. Kartoitus toteutettiin Astrean terapia-altaalla. 
 
Yhteensä 43:n oppilaan uimataito tarkistettiin ja heistä 35 (82 %) näytti omaavan 
sellaiset edellytykset, että heidät voidaan luokitella uimataitoiseksi. Tämä 
uimataitoisten toisen luokan oppilaiden prosentuaalinen lukumäärä oli 
huomattavasti korkeampi, verrattuna keväällä 2023 tehtyyn kartoitukseen. Silloin 
uimataitoisia oli 69 %. 
 
Uimataitoisten lukumäärä eri koulujen välillä vaihteli. Muille oppilaille (18 %) 
suositeltiin, että he osallistuisivat kesän uimakoulutoimintaan. Liikuntapalvelut 
ovat usean vuoden ajan panostaneet uimakouluihin vuoden ympäri, 5 – 7 
vuotiaille, antaakseen hyvän perustan uimataidolle. Tulevan lukuvuoden alussa, 
liikuntapalveluiden ohjaajat ovat käytettävissä, jos oppilaat, vlk. 1 – 3, käyvät 
liikuntatunneilla uimassa uimarannalla. 
 
Selvitys jokaisen oppilaan uimataidosta on jaettu omille kouluille. 
 
Oheismateriaali: 
- toisen luokan oppilaiden uimataidon kartoitus. 
 
Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää merkitä uimataidon kartoituksen tiedoksi. 
 

Päätös Merkittiin tiedoksi. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 



 

 

Pöytäkirja 6/2024  13 

 
Sivistyslautakunta § 77 04.09.2024 
 

 

 
Vastaus kaupunginvaltuutettu Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin aloitteeseen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin 
  
SIV 04.09.2024 § 77    
317/00.01.06/2024    
 
 
*/* Kaupunginvaltuutetut Ville Ekroos ja Edvard Lindfors ovat jättäneet 11.6.2024 § 

36, diaarinumero 317/2024, valtuustoaloitteen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin (liite). Normaalin koululounaan sijaan, voisi 
Hanko tarjota opiskelijoille lounaslaatikon, jonka he voivat ottaa mukaan 
ylioppilaskirjoituksiin. 
 
Sivistystoimen johtaja on keskustellut asiasta ruokahuollon palvelupäällikön 
kanssa ja molemmat pitävät ehdotusta, että opiskelijoille tarjottaisiin 
lounaslaatikoita ylioppilaskirjoituksiin, myönteisenä. Lounaslaatikko kokeilun 
perusteluna on muun muassa se, että opiskelijat voivat keskittyä kirjoituksiin, 
sekä että ruokaa ei valmistettaisi turhaan. Kokeilu ei myöskään lisäisi 
kouluruokailun kustannuksia. 
 
Opiskelijat ilmoittavat etukäteen kiinnostuksesta lounaslaatikkoon ja valmiudet 
ovat olemassa tarjota lounaslaatikoita jo syksyn ylioppilaskirjoituksiin kokeiluna. 
Lounaslaatikoiden sisältö voi vaihdella joka kerta. 
 
Nuorisoraati tukee myös ehdotusta tarjota lounaslaatikoita ylioppilaskirjoituksiin. 
 
Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle yllä olevan tekstin lausuntonaan 
Ville Ekroosin ja Edvard Lindforsin aloitteeseen opiskelijoille tarjottavasta 
lounaslaatikosta ylioppilaskirjoituksiin. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Sivistyslautakunta § 78 04.09.2024 
 

 

 
Vastaus valtuutettu Birgitta Granin aloitteeseen mahdollisen toisen asteen koulutuksen maksuttomuuden 
rajoittamisesta 
  
SIV 04.09.2024 § 78    
271/00.01.06/2024    

 
 

*/* Valtuutettu Birgitta Gran on, 14.5.2024, §23, diaarinumero 271/2024, tehnyt 
aloitteen (liite) toisen asteen koulutuksen mahdollisesta maksuttomuuden 
rajoittamisesta. Gran mainitsee aloitteessa että hallitus suunnittelee laajennetun 
oppivelvollisuuden rajaamista, niin että maksuttomuus päättyy sen 
kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa opiskelija täyttää 18 vuotta. Tämä 
vaikuttaisi perheisiin, joilla ei ole mahdollisuuksia tukea taloudellisesti lapsiensa 
opintoja, sosiaaliturvan heikentyessä. 
 
Laajennettu oppivelvollisuus ja sen myötä maksuttomat toisen asteen opinnot 
astuivat voimaan vuonna 2021. Laajennuksen tavoitteena oli, että jokainen 
peruskoulun päättävä nuori suorittaa toisen asteen koulutuksen. 
 
Hallitus on vain muutaman vuoden jälkeen rajaamassa oppivelvollisten 
maksuttomat oppimateriaalit sen kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa 
opiskelija täyttää 18 vuotta. Samalla myös ylioppilaskirjoitukset tulevat 
maksullisiksi, jos abiturientti on tullut täysi-ikäiseksi edellisen vuoden loppuun 
mennessä. Ehdotettu muutos astuisi voimaan vuonna 2025. 
 
Hangossa järjestetään ainoastaan lukiokoulutusta toisen asteen 
koulutusmuotona. Kustannukset maksuttomista oppimateriaaleista olivat Hangon 
kaupungille, vuonna 2023, noin 60.000 euroa. Valtio tukee kuntia maksuttomasta 
toisen asteen koulutuksen kustannuksista valtionosuuksilla. 
 
Jos toisen asteen oppivelvollisten maksuttomat oppimateriaalit rajataan sen 
kalenterivuoden loppuun, jonka kuluessa opiskelija täyttää 18 vuotta, tarkoittaa 
se Hangon, yli 18 vuotiaille lukiolaisille, noin 100 – 150 euroa/opiskelija, yhteensä 
noin 3.000 - 5.000 euroa. Tämän lisäksi tulee kustannuksia ylioppilaskirjoituksista, 
arviolta noin 200 euroa/opiskelija, yhteensä noin 6.000 - 7.000 euroa. 
Kaupungille kustannukset olisivat noin 9.000 – 12.000 euroa per vuosi. 
 
Mahdollisen päätöksen seurauksena toisen asteen maksuttomuus päättyisi 
kesken opintojen. Tämä asettaa opiskelijat haastavaan ja eriarvoiseen 
tilanteeseen. Kaikilla perheillä ei ole mahdollisuutta tukea nuoren opintoja 
taloudellisesti. Hangon kaupungin pitäisi, jos mahdollinen maksuttomuus 
rajataan, jatkossakin tukea lukion opiskelijoita, tarjoamalla maksutonta 
oppimateriaalia, sekä tukea heitä ylioppilaskirjoitusmaksuissa, jotta opiskelijat 
voivat suorittaa opintojaan loppuun. 
 

 Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
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Sivistyslautakunta § 78 04.09.2024 
 

 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle edellä mainitun tekstin 
lausuntonaan valtuutettu Birgitta Granin aloitteeseen toisen asteen koulutuksen 
mahdollisesta maksuttomuuden rajoittamisesta. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Sivistyslautakunta § 79 04.09.2024 
 

 

 
Vastaus RKP:n valtuustoryhmän aloitteeseen Unicefin lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön otosta 
  
SIV 04.09.2024 § 79    
359/00.01.06/2024    
 
 
*/* RKP:n valtuustoryhmä on jättänyt aloitteen 12.6.2018 § 16 (liite), diaarinumero 

359/2024, että kaupungin tulisi selvittää mahdollisuus ottaa käyttöön Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -malli. Lapsiystävällinen kunta on työkalu, jota Unicef 
tarjoaa kunnille ja se perustuu YK:n lapsen oikeuksien sopimukseen ja Unicefin 
kansainväliseen Child Friendly Cities -malliin. Malli auttaa kuntia huomioimaan 
paremmin lasten hyvinvointia toiminnassaan. 

 Kunnalle voidaan myöntää tunnustus Lapsiystävällinen kunta noin kahden 
vuoden kehittämistyön jälkeen. Kunnan tulee koota koordinointiryhmä, joka 
muun muassa koostuu edustajista kunnan eri osastoilta, nuorisoraadista, 
päättäjistä ja kolmannelta sektorilta. 

 Lapsiystävällinen kunta -mallin työvaiheet ovat: 

 1. Mallin hakeminen 

   Ensimmäisessä vaiheessa kunta hakee malliin Unisefin ohjeistuksen 
  mukaisesti ja kokoaa lapsiystävällinen kunta -koordinointiryhmän. Kun 
  kunta on hyväksytty malliin mukaan, kunta ja Unicef allekirjoittavat 
  sopimuksen yhteistyöstä. 

 2. Lapsen oikeuksiin tutustuminen 

   Toisessa vaiheessa kunta tutustuu lapsen oikeuksiin. Kunnan  
  Lapsiystävällinen kunta -koordinointiryhmä käy läpi Unicefin tarjoaman 
  aikuiskoulutuksen ja tutustuu teemapaketteihin, jotka käsittelevät 
  lapsen oikeuksia kunnan näkökulmasta. 

 3. Nykytilan kartoitus 

   Kolmannessa vaiheessa kunta tekee kartoituksen lapsiystävällisyytensä 
  nykytilasta. Kartoitus pohjautuu lasten kokemustietoon, mallin  
  lapsenoikeusindikaattoreihin ja kunnassa jo olemassa olevaan tietoon 
  lasten hyvinvoinnista. 

 4. Tavoitteet ja toimintasuunnitelma 

   Neljännessä vaiheessa kunta määrittää Lapsiystävällinen kunta -työnsä 
  tavoitteet ja toimenpiteet eli laatii toimintasuunnitelman nykytilan 
  kartoituksen tulosten pohjalta. Unicefin hyväksyttyä  
  toimintasuunnitelman, kunta alkaa toteuttaa sitä. 

 5. Seuranta, arviointi ja tunnustus 
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Sivistyslautakunta § 79 04.09.2024 
 

 

   Viidenteen vaiheeseen kuuluvat Lapsiystävällinen kunta -työn seuranta, 
  arviointi ja Lapsiystävällinen kunta -tunnustuksen myöntäminen. 
  Seuranta tapaamisissa kunta ja Unicef tarkastelevat yhdessä  
  kehittämistyön etenemistä. Arviointitapaamisissa käydään läpi työn 
  tulokset. Kun Lapsiystävällinen kunta -työn aloituksesta on kulunut kaksi 
  tai neljä vuotta, Unisef voi myöntää kunnalle Lapsiystävällinen kunta -
  tunnustuksen, mikäli työ on edennyt mallin kriteerien mukaan.  
  Tunnustuksen jälkeen kunta jatkaa lapsiystävällisyyden kehittämistä 
  mallin mukaisesti yhdessä Unicefin kanssa. 

 Hangossa on otettu käyttöön sekä sivistyslautakunnassa, että 
kulttuurilautakunnassa, päätöksenteon valmistelun työkaluna 1.1.2021 alkaen, 
lapsivaikutusten arviointi (LAVA). Kaupunki osallistui vuosina 2017 – 2018 
alueelliseen projektiin, muun muassa lapsiystävällisen hallinnon toimintamallien 
kehittämisessä. Projektin tiimoilta Hangon kaupungin virkamiehille ja päättäjille 
järjestettiin workshop toukokuussa 2018. 

 Lapsivaikutusten arviointi kiinnittää huomion suurempaan kokonaisuuteen kuin 
yksittäisiin tavoitteisiin: miten ehdotus vaikuttaa lapsen hyvinvointiin, 
ihmissuhteisiin, oppimiseen, terveyteen, vapaa-aikaan jne. Esimerkiksi 
varhaiskasvatusta koskevissa päätöksissä on tärkeää tunnistaa sekä toiminnan 
pedagogiset tavoitteet, näkökulmat lasten aikuis- ja kaverisuhteissa, että 
näkökulmat perheiden arjen joustavuudessa. 

 Unicefin lapsiystävällinen kunta -ohjelmaan osallistuminen vaatii oikeita 
resursseja. Raaseporin kaupunki osallistui ohjelmaan vuosina 2015 – 2020, mutta 
päätti, etteivät he jatka muun muassa, koska ohjelma oli muuttunut laajemmaksi 
ja kriteerit tiukemmiksi. 

 Unicefin kriteerien pohjana on ajatus, että lasten tulee olla osallisempia heidän 
arkeaan koskevissa kysymyksissä ja päätöksissä ja että heidän oikeutensa tulisivat 
näkyvämmäksi. Hangossa toimii aktiivinen Nuorisoraati, jonka mielipiteet otetaan 
huomioon laadittaessa erilaisia päätöksiä. Kaikissa Hangon kouluissa on oppilas- 
tai opiskelijakunnat mukana projektissa, jossa nuorten kiinnostuksia kartoitetaan. 
Kaupungissa on ollut jo vuosia poikkihallinnollinen työryhmä, joka käsittelee 
lasten ja nuorten hyvinvointia koskevia kysymyksiä (HyVä -ryhmä). Lasten ja 
nuorten hyvinvointia korostetaan myös kaupungin strategiassa, vuosille 2022 – 
2025. 

 Kunta voi ja sen pitää toimia lapsiystävällisesti, vaikka se ei profiloituisi Unicefin 
kriteerien mukaan. 

 Asian valmistelussa on tehty lapsivaikutusten arviointi (LAVA). 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta antaa kaupunginhallitukselle ylläolevan tekstin lausuntona 
RKP:n valtuustoryhmän aloitteeseen, mahdollisuudesta selvittää Unicefin 
lapsiystävällinen kunta -mallin käyttöön ottamisesta kaupungissa. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
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Sivistyslautakunta § 79 04.09.2024 
 

 

Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Sivistyslautakunta § 80 04.09.2024 
 

 

 
Yhteistyösopimus RasBudon kanssa 
  
SIV 04.09.2024 § 80    
395/00.04.02/2024    
 
 

RasBudo on hankkinut 13 m x 17 m tatamin Cupliksen neloskentälle vuonna 2024. 
Tatami on RasBudon omistuksessa, mutta myös muiden seurojen, yksittäisten 
henkilöiden, Hangon kaupungin liikuntapalveluiden ja koulujen käytettävissä.  
 
Koska tatamista on kertynyt RasBudolle kustannuksia, niin he ovat oikeutettuja 
treenaamaan Cupliksen tatamilla -50 % hintaan.  
 

*/* Jos Hangon kaupunki tarvitsee  alueen omaan käyttöönsä, niin sopimus (liite) 
raukeaa. 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää, että RasBudo saa harjoitella hankkimallaan tatamilla 
hintaan -50 %. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Vastine Hangon kaupungin tarkastuslautakunnan arviointikertomukseen vuodelta 2023 – Sivistyslautakunta 
  
SIV 04.09.2024 § 81    
34/02.02.02/2023    
 
 

Kunnallislain § 121 mukaan, tarkastuslautakunnan tulee arvioida, miten 
kaupunginvaltuuston asettamat tavoitteet toiminnalle ja taloudelle ovat 
toteutuneet. Kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 11.6.2024 merkitä 
tiedoksi arviointikertomuksen ja pyytää hallintokuntia jättämään kertomuksensa 
viimeistään 31.10.2024. Arviointikertomuksessa todetaan, että vuoden 2023 
talousarviokauden tulos näyttää 4,9 milj. euron ylijäämää. 
 
Sivistystoimen osalta todetaan seuraavaa: 
 
Tarkastuslautakunnan käsityksen mukaan, toiminnan välttämättömien osien 
tavoitteet on tavoitettu. Opettajien aine- ja koulutuskelpoisuuksista sekä 
opetustuntien määrästä per vuosiluokka ja oppiaine, on laadittu vuosi sitten 
selvitys, voidaksemme vastata vähenevän oppilasmäärän ja opettajavakanssien 
haasteisiin. Tarkastuslautakunnan mukaan, asia on edelleen ajankohtainen siten, 
että toiminta ja toimintaympäristöt voidaan mukauttaa mahdollisimman 
optimaalisesti muuttuvaan toimintaympäristöön. 
 
Sivistystoimen tulos on 361 t € (+2,6%) arvioitua huonompi. Peruskoulut ylittivät 
määrärahansa 335 t €:lla ja liikuntatoimi 33 t €:lla, mutta muilta osin on pysytty 
annetuissa nettokuluissa ilman suurempia ylityksiä. 
 
Analyysi ja haasteet: 
 
Kulut ylittivät talousarvion 525 t €:lla ja tulot olivat 163 t € arvioitua suuremmat. 
Tulot muodostuvat pääasiassa sivistystoimen osastoille saaduista valtion 
projektiavustuksista. Henkilötyövuodet ovat pienentyneet 1,9:llä verrattuna 
vuoden 2022 tilinpäätökseen. 
 
Perusopetus ei ole pysynyt sille annetussa talousarvioraamissa muun muassa 
johtuen henkilöstökuluista, kuljetuskustannuksista sekä muihin kuntiin 
sijoitettujen oppilaiden opetuksen järjestämisen kustannuksista. Liikuntatoimi ei 
ole pysynyt sille annetussa talousarvioraamissa muun muassa johtuen 
henkilöstökuluista. 
 
Lapsi- ja oppilasmäärän lasku kaupungissa asettaa haasteita tulevien vuosien 
toiminnan suunnittelulle, ajatellen tilojen tarvetta, sekä opetuksessa että 
varhaiskasvatuksessa. 
 
Koulukiinteistöjen ja päiväkotien korjaustyöt ovat edenneet, mutta suunniteltua 
hitaammin. 
 



 

 

Pöytäkirja 6/2024  21 

 
Sivistyslautakunta § 81 04.09.2024 
 

 

Tekonurmikentän rakentamisen investointimäärärahoissa ei tehty talousarvion 
ylitystä, koska varattu summa (370 t €), sekä ulkopuolinen rahoitus (330 t €) 
riittivät kattamaan projektin kokonaiskulut 610 t €. 
 
Sivistyslautakunnan tilinpäätös (yhteenveto) liitteenä. 
 

Ehdotus (Gustafsson) Sivistyslautakunta päättää hyväksyä yllä olevan tekstin sivistyslautakunnan 
vastineena arviointikertomukselle ja lähettää sen kaupunginhallitukselle tiedoksi. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
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Talousarvio vuodelle 2025 - Sivistyslautakunta 
  
SIV 04.09.2024 § 82    
362/02.02.00/2024    
 
 

Sivistystoimen henkilöstölukumäärä vuonna 2025 pienenee verrattuna vuoden 
2024 talousarvioon (-5 htv), ollen vuodelle 2025 182,6 henkilötyövuotta. 
Vähennystä on varhaiskasvatuksen-, perusopetuksen ja nuorisopalveluiden 
henkilötyövuosissa, ja lisäystä lukiokoulutuksen vastaavassa. 
 
Vuonna 2025 palkkakustannusten arvio on, että palkat nousevat keskimäärin 3% 
vuoteen 2024 verrattuna. Näitä kustannuksia on paikattava vähentämällä muita 
kulueriä, sillä talousarvioraamien on pysyttävä samalla tasolla kuin vuoden 2024 
talousarviossa olevat.  
 
Sisäisten palvelujen vuokrakustannukset vuodelle 2025, pysyvät vuoden 2024 
tasolla, mutta ruokahuollon kustannukset laskevat vähenevän lapsimäärän takia. 
Sivistystoimen rakennusten alustava investointiehdotus vuodelle 2025 on 
1.325.000 €. Suurimmat investointimenoerät kohdistuvat Hangö högstadiumin 
koulurakennuksen, sekä Metsämajan päiväkodin saneerauksiin.  
 
Painopistealue varhaiskasvatuksessa, esikouluissa, peruskouluissa ja lukioissa on 
lukuvuonna 2024 - 2025, lasten, oppilaiden ja opiskelijoiden psyykkinen 
hyvinvointi. Myös kielellinen yhteistyö, eri yksiköiden välillä jatkuu. Muita 
painopistealueita ovat koulupudokkuuden väheneminen sekä toimipisteiden 
turvallisuus. Harrastuksen Suomenmalli kerhotoiminta jatkuu valtion 
erityisavustuksella lukuvuonna 2024 - 2025. 
 
Päiväkotitoiminnassa työstetään tasa-arvo- ja yhdenvertaisuussuunnitelmaa. 
Tämä koskee myös varhaiskasvatuksen yhteydessä toteutettavaa 
esikoulutoimintaa.  
 
Kaupungin lapsimäärä jatkaa vähenemistään. Tämä vaikuttaa varhaiskasvatusta 
tarvitsevien lapsien määrään. Vaikka lähes 90% lapsista osallistuu 
varhaiskasvatukseen, toimintavuonna 2024 – 2025 on kaksi lapsiryhmää 
vähemmän, verrattuna kevääseen 2024. 
 
Peruskouluissa koulunkäynninohjaajien tarve on edellisvuoden tapaan suuri. 
Osittain kulut korvataan valtion erityisavustuksella, mutta tämä on viime vuosiin 
verrattuna vähentynyt. Iltapäiväkerhotoimintaa (vlk 1-2 opp., sekä erit.tuen opp.) 
tarjotaan peruskoululaisille koulujen yhteydessä. Valtion kohdeavustusta on 
myös myönnetty suurille opetusryhmille sekä erityisopetukseen. 
 
Peruskouluissa oppilasmäärä on pienempi verrattuna viime lukuvuoteen (noin 15 
oppilasta vähemmän). Opetustuntien määrää on karsittu lukuvuodelle 2024 - 
2025. Myös seuraavana lukuvuonna perusopetuksen oppilasmäärät laskevat 
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ennusteen mukaan (noin 30 oppilasta). Myönteisenä todetaan, että oppilasmäärä 
on lisääntynyt vuoden 2024 ensimmäisellä puoliskolla noin 10 oppilaalla, 
verrattuna ennusteeseen. 
 
Kohdemäärärahoja on varattu muun muassa uimaopetuksen järjestämiseen ja 
koulujen digitalisoitumiseen.  
 
Opetus ja kulttuuriministeriö on myöntänyt varhaiskasvatukselle eritysavustusta 
varhaiskasvatuksen tasa-arvoa edistäviin toimenpiteisiin ja laadun kehittämiseen. 
Lukioiden toimintaa tuetaan ja yhteistyötä korkeakoulujen sekä Hangon omien 
lukioiden välillä jatketaan. Lukuvuonna 2024 – 2025 toteutetaan kolmatta vuotta 
ns. tennislinja, yhteistyönä paikallisen tenniskerhon (HTK) kanssa. Suurena 
haasteena on osoittautunut uusien opiskelijoiden saaminen tennislinjalle, vaikka 
markkinointia on tehostettu. Lukioiden yhteistyö toisen paikallisen toimijan, 
HUNR (ratsastus) kanssa, on aloitettu ja ns. ratsastuslinjan toimintaa 
suunnitellaan alkavaksi syksyllä 2025. 
 
Myös lukiodiplomin asema vahvistuu niin, että se jatkossa voi korvata yhden 
oppiaineen ylioppilaskirjoituksissa.  
 
Laajennetun oppivelvollisuusuudistuksen myötä, on lukiolaisille varattu 
määrärahoja oppimateriaalien kustannuksiin, sekä osittain ylioppilaskirjoitusten 
kustannuksiin (5 ainetta/opiskelija).  
 
Nuorisotyöpajan toiminnassa alueellinen ja paikallinen poikkihallinnollinen 
yhteistyö on perusedellytys. Painopiste on edelleen nuorten hyvinvoinnin 
edistämisessä sekä työhön ja opiskeluihin valmentautumisessa. Työmenetelminä 
käytetään yksilö-, ryhmä- ja työelämävalmennusta. Nuoret voivat suorittaa myös 
osatutkintoja opinnoistaan työpajalla. 
 
Etsivä nuorisotyön ohjaajat tapaavat nuoria ja heidän verkostojaan heidän omissa 
toimintaympäristöissään. Työtä tehdään esim. kouluilla, oppilaitoksissa, erilaisissa 
työryhmissä, nuorten tapaamispaikoissa sekä alueellisissa ja valtakunnallisissa 
verkostoissa. 
 
Avoin nuorisotyö keskittyy seuraavan vuoden aikana liikkuvaan nuorisotyöhön, ts. 
nuoriso-ohjaajat kohtaavat nuoria myös heidän ajanviettopaikoissaan. Koulujen 
kanssa tehtävää yhteistyötä tiivistetään; nuoriso-ohjaajat vierailevat 
säännöllisesti niin ala- kuin yläkouluillakin.  
 
Nuorisoraati osallistuu edelleen aktiivisesti ajankohtaisten yhteiskunnallisten 
asioiden käsittelyyn kunnallishallinnossa. Raadin tavoitteena on yhä 
suuremmassa määrin tuoda esille hankolaisnuorten mielipiteitä eri asioissa.  
 
Yksi liikuntatoimen vuoden 2025 tärkeimmistä tavoitteista on ryhmätoiminnan ja 
ennaltaehkäisevän liikunta- ja elintapaohjauksen ylläpitäminen ja kehittäminen.  
 



 

 

Pöytäkirja 6/2024  24 

 
Sivistyslautakunta § 82 04.09.2024 
 

 

Osana yhteistyötä koulujen kanssa, tuetaan vuosiluokkien kolme ja neljä 
oppilaiden uimaopetusta, sekä kartoitetaan toisen vuosiluokan oppilaiden 
alkeisuimataito. Liikuntatoimessa jatketaan panostusta sekä lasten että aikuisten 
uimataidon edistämiseen järjestämällä vuoden ympäri uimakouluja eri 
ikäryhmille.  
 
Kaupungin liikuntapaikkojen ja -alueiden kehittäminen, uusiminen ja 
parantaminen jatkuu. Tämä on edellytys sille, että Hangon kaupunki myös 
tulevaisuudessa on viihtyisä paikka asua ja että kaupunki pystyy houkuttelemaan 
uusia käyttäjiä ja samalla tarjoamaan nykyisille käyttäjille monipuolisia ja 
nykyaikaisia liikunta- ja urheilumuotoja. 
 
Liikuntatoimen omaa investointisuunnitelmaa 2025 – 2028 päivitettiin viimeksi 
keväällä 2024. 
 

Ehdotus (Gustafsson) Hyväksytään Sivistyslautakunnan vuoden 2025 talousarvio koulutoimen 
hallinnon, peruskoulujen, lukioiden, musiikkikoulutuksen, liikunta- ja 
nuorisotoimen sekä varhaiskasvatuksen osalta. Todetaan, että talousarvion 
menojen loppusumma on 15.141.470 €. Tulojen loppusumma 902.750 € ja 
toimintakate 14.238.720 €. Sivistyslautakunnan talousarvioehdotus vuodelle 
2025, ylittää annetun talousarvioraamin (14.210.687 €), 28.033 €:lla. 
 

Päätös Ehdotus hyväksyttiin. 
 
Lisätiedot Sivistystoimen johtaja Karl-Erik Gustafsson, 040 596 3249 
 Varhaiskasvatusjohtaja Birgitta Mannström, 040 159 5180 
 Nuoriso- ja liikuntajohtaja Taru Alho, 040 518 9564 
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Muutoksenhakukielto 

Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei saa kuntalain 136 
§:n mukaan hakea muutosta. 


